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 Już teraz widać, że tunel będzie wygodny dla użytkowników

O drodze do odzyskania przez Polskę Niepodległości opowiadał prof. Antoni 
Dudek

Świętowali 100-lecie 
niepodległości

Tunel za 4 miesiące
\\\ BRWINÓW

Trwa budowa drugiego tunelu pod linią kolejową w Brwinowie, 
który ułatwi komunikację pieszym i rowerzystom w tej części 
miasta.    

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

W sobotę odbyło się otwarcie 
Mediateki, której budowa 
była oczkiem w głowie władz 
miasta, a przez mieszkańców 
bardzo oczekiwana.  
Kosztem 15 mln złotych 
powstał obiekt o powierzchni 
użytkowej 2603 m2.   

M ediateka to innowacyjny projekt, 
łączący funkcję tradycyjnej bi-

blioteki, e-biblioteki, miejsca wymia-
ny wiedzy, doświadczeń i pomysłów. 
To także miejsce integracji społecznej 
mieszkańców. Będą tu organizowane 
zajęcia dla mieszkańców  w każdym 
wieku, ludzi, którzy chcą rozwijać swoje 
pasje. Mediateka stanowi nową jakość 
wśród kulturalno-rozrywkowych pro-
pozycji dla mieszkańców.

Budynek Mediateki dobrze wkom-
ponowuje się w otoczenie. Szklana fron-
towa ściana o dużej powierzchni odbija 

zieleń drzew Parku Skarbków, dzięki 
czemu obiekt wtapia się w otaczający 
go krajobraz. 

Mediateka już działa

Budynek Mediateki zapiera dech w piersiach

czytaj na str. 3
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\\\   W piątek 5 października, kilka minut 
po godz. 10.00, dzielnicowi z Pruszkowa 
dokonali kontroli bmw na ul. Lipowej. 
Sprawdzenie w policyjnym systemie 
wykazało, że mężczyzna nie posiada 
uprawnień do kierowania pojazdami 
i  nie jest to jego pierwszy raz.
Podczas czynności kierujący wyciągnął 
z samochodu zawiniątko i próbował je 
ukryć. Policjanci wezwali mężczyznę 
do wydania trzymanej rzeczy, którą 
okazała się tzw. „dilerką” z suszem 

roślinnym. Wstępne badanie testerem 
potwierdziło, że zabezpieczony susz 
to marihuana. Z uwagi na podejrzenie, 
że 27-latek mógł kierować pojazdem 
pod wpływem środków odurzających, 
została mu pobrana krew. Zatrzymany 
mężczyzna został już przesłuchany 
i usłyszał zarzut posiadania środków 
odurzających, do którego się przyznał. 
Wykroczeniem za jazdę bez uprawnień 
zajmie się sąd. Za posiadanie środków 
odurzających ustawa przewiduje karę 
do 3 lat pozbawienia wolności.

\\\   Na ul. Powstańców w Pruszkowie 
policjanci zatrzymali do kontroli dro-
gowej kierującego renault. W trakcie 
policyjnych sprawdzeń wyszło na jaw, że 
siedzący za kierownicą 37-latek nie ma 
uprawnień do kierowania pojazdami. 
Zgodnie z obowiązującymi przepisami 
kodeksu karnego, mężczyzna odpowie 
teraz za przestępstwo prowadzenia  
pojazdu mechanicznego po drodze  
publicznej, mimo decyzji właściwego 
organu o cofnięciu uprawnień do kiero-
wania pojazdami.

\\\ P0wiat na sygnale

\\\ BRWINÓW

W tym roku gmina Brwinów 
zaplanowała budowę dwóch 
torów typu easy oraz mini 
pumptrack, które powstaną  
na terenach między osiedlem 
przy ul. Sochaczewskiej,  
a budynkami TBS przy ulicy 
Piłsudskiego w Brwinowie.    

N a budowę torów pumptruck gmi-
na uzyskała dotację  z Programu 

Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 
2014-2020, w wysokości 105 494 zł. 
Tor pumptrack jest przewidziany do 
użytku głównie przez rowerzystów, ale 
z pewnością skorzystają z niego rów-
nież deskorolkarze, a także osoby jeż-
dżące na rolkach i hulajnogach. Liczne 
zakręty i muldy oraz dobrze wyprofi-
lowana geometria toru umożliwia w 
zasadzie jazdę bez pedałowania czy też 
odpychania się, jedynie dzięki umiejęt-
nemu balansowaniu ciałem. Sprawia to, 
że jazda po torze jest zarówno bardzo 

przyjemna, a zarazem jest to efektywna 
forma gimnastyki całego ciała.

Pierwszy przetarg na realizację tej 
inwestycji, ogłoszony 21 maja, został 
unieważniony, ponieważ nie przystąpił 
do niego żaden oferent. Spowodowane 
było to prawdopodobnie koniecznością 
przeprowadzenia badań archeologicz-
nych, bowiem na tych terenach wystę-
pują dymarki. Gmina Brwinów postano-
wiła wyłączyć ten punkt z zamówienia 
i zlecić przeprowadzenie badań wyko-
paliskowych bezpośrednio Centrum 
Archeologicznemu z Pruszkowa. W wy-
niku przeprowadzonych prac, archeolo-
dzy znaleźli pozostałości dymarek oraz 
średniowieczny piec z materiałem cera-
micznym. W drugiej połowie września 
archeolodzy zakończyli dokumentację 
terenu, zaś Wojewódzki Konserwator 
Zabytków udostępnił teren inwestoro-
wi. Na początku października ogłoszony 
zostanie drugi przetarg, który zapewne 
wyłoni wykonawcę i istnieje szansa, że 
budowa ruszy jeszcze w tym roku.

Inwestycja ta rozpoczyna realizację 
większego projektu, który przewidu-
je utworzenie na tym terenie miejsca 
aktywnego wypoczynku i rekreacji dla 
mieszkańców Brwinowa i okolic.

Marek Zdrzyłowski

\\\ ŻÓŁwin

Gmina Brwinów pędzi  
z ważnymi inwestycjami 
oświatowymi. W poprzednim 
numerze informowaliśmy  
o otwarciu przedszkola  
w Otrębusach, a już koparka 
równa teren pod budowę 
kolejnego samorządowego 
przedszkola, tym razem  
w Żółwinie.    

T o bardzo potrzebna i od dawna 
oczekiwana przez inwestycja. Żół-

win to młoda i dynamicznie rozwijająca 
się miejscowość, o relatywnie wysokim 
przyroście naturalnym. Budowa przed-
szkola w tym miejscu stała się więc ko-
niecznością.

Nowe przedszkole powstaje w cen-
trum Żółwina, za placem zabaw zlo-
kalizowanym w pobliżu skrzyżowania 
ulic Nadarzyńskiej oraz Kasztanowej. 
Zaprojektowany budynek jest obiek-
tem parterowym z zagospodarowanym 
poddaszem. Przedszkole będzie miało 
6 oddziałów i będzie w stanie przyjąć 
150 dzieci. Komunikacja  między kon-
dygnacjami odbywała się będzie nie 
tylko klatką schodową, ale również 

windą dla dzieci niepełnosprawnych. 
Oprócz sal zajęć, zaprojektowane zo-
stały również takie pomieszczenia, jak 
sala wielofunkcyjna, jadalnia, szatnie, 
sanitariaty, wspólny pokój pielęgniarki, 
logopedy i psychologa, pomieszczenia 
administracyjne i porządkowe, a także 
kuchnia z zapleczem.

Wykonawcą jest spółka Izolbud, 
która zgodnie z umową powinna oddać 
obiekt za rok. Koszt inwestycji wyniesie 
9 965 800 zł. Gmina Brwinów stara się 

o pozyskanie środków zewnętrznych  
na dofinansowanie inwestycji. Wniosek 
na projekt „Przedszkole w Żółwinie bez 
barier architektonicznych – zastosowa-
nie rozwiązań mających wpływ na do-
stępność obiektu” złożony do Lokalnej 
Grupy Działania „Zielone Sąsiedztwo” 
został pozytywnie oceniony, co daje 
szansę na dotację w wysokości ponad 
56,5 tys. zł.

Marek Zdrzyłowski

Można budować pumptracki

ruszyła budowa przedszkola

Teren, na którym pracowali archeolodzy, został już udostępniony inwestorowi 

Na placu budowy rozpoczęła się niwelacja terenu. Wkrótce ruszą roboty  
budowlane
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Parter Mediateki przeznaczony 

został przede wszystkim na potrzeby 
zajęć prowadzonych w ramach Strefy 
Aktywnego Seniora. Znajduje się tutaj 
sala konferencyjna, duże pomieszcze-
nie pełniące funkcję strefy seniora, w 
której będzie funkcjonowała jadalnia, 
sala ćwiczeń z szatnią oraz zapleczem 
sanitarnym oraz sala telewizyjna.

Pierwsze piętro to strefa zajęć ci-
chych. Znajduje się tutaj studio nagrań, 
czytelnia, pokoje lekarskie oraz zaplecze 
biurowe obiektu.

Na drugim piętrze znajdują się bi-
blioteki dla dzieci i dorosłych, sale do 
prowadzenia zajęć dla dzieci z podzia-
łem na grupy wiekowe, wyposażone 
w tablice multimedialne, Youmedia 
dla młodzieży. Dla dorosłych jest tutaj 
czytelnia, sala komputerowa oraz mul-
timedialna. Znajduje się tutaj również 
sala konferencyjna.

Na tyłach Mediateki powstał  duży 
parking, połączony z budynkiem bul-
warem biegnącym wzdłuż Rokicianki.

Uroczystości otwarcia Mediateki 
trwały dwa dni. W sobotę wielu miesz-
kańców oraz zaproszonych gości uczest-
niczyło w ceremonii oddania obiektu 
do użytku. Oprócz mieszkańców, władz 
samorządowych miasta i powiatu, 
przedstawicieli sąsiednich miast i gmin, 
udział wzięli zaproszeni goście z zaprzy-
jaźnionej austriackiej gminy Weiz, oraz 
z Francji, Litwy i Ukrainy.

Później był czas na dokładne obej-
rzenie, podziwianie jego funkcjonalno-
ści i zapoznanie się z propozycją zajęć. 

Na zewnątrz budynku odbyły się dwa 
koncerty – Bohdana Łazuki oraz Mate-
usza Ziółko.

W niedzielę gościem Mediateki był 
marszałek województwa mazowieckie-
go Adam Struzik. Głównym powodem 
jego wizyty było podpisanie umowy 
na dofinansowanie projektu „Moja e-
-bilbiotek@ liderem informatyzacji na 
Mazowszu”, który będzie realizowany 
przez 13 bibliotek na terenie całego 
województwa, natomiast biblioteka 
grodziska będzie jego liderem.

Celem projektu jest wdrożenie 
elektronicznych usług bibliotecznych, 
dzięki którym z własnego komputera 
można będzie wypożyczać e-booki, za-
rezerwować zbiory biblioteczne oraz 
uzyskać informację o terminie zwrotu 
potrzebnej książki.

Projekt przewiduje również zmo-
dernizowanie stron internetowych bi-
bliotek biorących udział w projekcie, a 
także przygotowanie nowej, wspólnej 
strony z aplikacją mobilną, obejmującą 
wspólny kalendarz wydarzeń.

W ramach realizacji projektu prze-
widziany jest zakup 345 urządzeń, m.in. 
sprzęt komputerowy, serwery lokalne, 
urządzenia wielofunkcyjne, czytniki ko-
dów kreskowych oraz e-booków. Nie-
zbędny jest również zakup systemów 
operacyjnych, programów antywiruso-
wych, graficznych oraz bibliotecznych.

Całkowita wartość projektu wynie-
sie 2 126 600 zł, natomiast kwota dofi-
nansowania to 1 701 280 zł.

Po podpisaniu umowy marszałek 
oraz przedstawiciele miast i gmin bio-
rących udział w projekcie, z ogromnym 
zainteresowaniem i nieukrywaną za-
zdrością obejrzeli nowy obiekt.

Tego dnia wysłuchaliśmy również 
koncertu Grodziskiego Chóru Bogorya 
oraz klasycznego kwartetu 4 Auf dem 
Holzweg z austriackiego Weiz.

Tekst i zdjęcie Marek Zdrzyłowski

Mediateka 
już działa

dokończenie ze str. 1
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D zięki skutecznym negocjacjom 
burmistrza Arkadiusza Kosiń-

skiego z PKP PLK, udało się przekonać 
zarządcę linii kolejowej do włączenia 
tej przeprawy do programu całej mo-
dernizacji odcinka Grodzisk-Warszawa. 
To wiąże się z dużym dofinansowaniem 
z portfela Unii Europejskiej. Przejście 
zostanie więc zrealizowane przez PKP 
PLK ze środków, którymi dysponuje 
inwestor.

Porozumienie zawarte przez bur-
mistrza z PKP PLK polegało także na 
tym, że również gmina Brwinów przy-
jęła na siebie pewne zobowiązania. Na 
własny koszt gmina wykonała już doku-
mentację projektową. Z budżetu gminy 
wykonane zostanie również oświetlenie 

tunelu oraz jego monitoring. Do gminy 
należało też będzie bieżące utrzyma-
nie w czystości i odpowiednim stanie 
technicznym. To dobrze wróży kondycji 
przejścia, wszyscy bowiem pamiętają, 
jak bardzo zmieniła się sytuacja z od-
wodnieniem tunelu w centrum miasta, 
po przejęciu systemu odwodnienia 
przez gminę.

Sytuacja komunikacyjna w tej części 
miasta zmieni się diametralnie. Wyre-
montowana ulica Przejazd przejęta zo-
stała przez gminę, która ma w planach 
utworzyć na niej ścieżkę rowerową. 
Ulica Sportowa jest w dobrym stanie, i 
w zasadzie powinna być również prze-
jęta przez gminę, lecz z uwagi na nie do 
końca wyprostowane sprawy własnoś-
ciowe, na razie pozostanie w rękach 
powiatu.

Wiadukt łączący te dwie ulice wy-
gląda imponująco. Oprócz schodów dla 
pieszych, jest również pochylnia dla 
wózków inwalidzkich oraz rowerów. 
Prace przy jego budowie postępują w 
szybkim tempie, jest więc nadzieja, że 
być może uda się go oddać przed pla-
nowanym terminem, który określony 
został na luty 2019 r.

Tekst i zdjęcie Marek Zdrzyłowski

\\\ naDaRZyn

Nad budowaną trasą S8 
powstają również wiadukty. 
Przejazdy wiaduktem WD-10  
w miejscowości Urzut  
oraz WD-12 w Nadarzynie 
to newralgiczne przeprawy, 
dlatego mieszkańcy  
z niecierpliwością oczekują 
zakończenia prac.    

K ierowcy korzystają z wiaduktu  
w Urzucie już od dłuższego cza-

su. To potrzebna przeprawa, trasa S8 
bowiem przecina wieś w jej środku, na 

co dzień więc mieszkańcy wielokrot-
nie przejeżdżają z jednej strony trasy  
na drugą. W pewnym momencie znik-
nął znak B1 – zakaz ruchu, co zachęci- 
ło do korzystania z przejazdu również 
tych mniej zdeterminowanych kierow-
ców.

Od tygodnia zachęceni prawie 
ukończonym wiaduktem w Nadarzy-
nie mieszkańcy już z niego korzystają. 
Tutaj również zniknęły znaki B1, co 
wszyscy odebrali jako sygnał jeżeli nie 

oficjalnego, to cichego przyzwolenia na 
użytkowanie.

Zainteresowało nas, jaki jest fak-
tyczny status tych wiaduktów, wy-
słaliśmy więc zapytanie do rzecznika 
prasowego GDDKiA Małgorzaty Tar-
nowskiej. Rzeczniczka, po konsultacji 
z inżynierem kontraktu, przysłała nam 
następujące wyjaśnienia:

„Wiadukt WD-12 w ciągu ul. Głów-
nej nie jest udostępniony dla pojazdów, 
poza pojazdami budowy. Jest to w dal-

szym ciągu teren budowy. Wykonaw-
ca ponownie uzupełni oznakowanie 
wjazdów na ten odcinek znakami B1 
„Nie dotyczy pojazdów budowy”. Do-
tychczasowe znaki zostały usunięte 
przez nieznanych wykonawcy spraw-
ców. Jakiekolwiek poruszanie się po tym 
odcinku drogi jest zabronione i podlega 
ukaraniu mandatem karnym zgodnie z 
kodeksem drogowym.”

Podobnie brzmi wyjaśnienie doty-
czące wiaduktu w Urzucie, aczkolwiek 
z istotnym uzupełnieniem: „Wykonaw-
ca dokończy roboty i uzyska w imieniu 
inwestora pozwolenie na użytkowanie 
tego wiaduktu w terminie do zakończe-
nia kontraktu, czyli do sierpnia 2019 r.”.

Zatem nie da się jeździć, chociaż 
technicznie jest to możliwe. Dla wy-
konawcy niemożliwe jest wcześniej-
sze zakończenie prac, bo ma przecież 
jeszcze czas, niemożliwe jest częściowe 
dopuszczenie do ruchu wiaduktów, któ-
re umożliwiają przejazd, bo tak może. 
Mieszkańcy odbierają to niestety jako 

brak profesjonalizmu i kompletny brak 
zrozumienia dla uciążliwości prowa-
dzonych prac dla mieszkańców. Zde-
nerwowanie korkami, koniecznością 
dojeżdżania wielokilometrowymi ob-
jazdami powoduje spóźnienia do szkoły 
i pracy. Poirytowanie kierowców i chęć 
przyspieszenia dojazdu powoduje koli-
zje. Ale wykonawca ma czas do sierpnia 
2019.

Tekst i zdjęcia Marek Zdrzyłowski

\\\ PRUSZKÓW

Pruszkowscy radni nadali 
budynkowi Centrum 
Dziedzictwa Kulturowego 
nazwę „100-lecia odzyskania 
Niepodległości”. Tam odbyła się 
też uroczysta sesja Rady Miasta 
z tej okazji.   

R adni i zaproszeni goście świętowali 
100-lecie odzyskania niepodległo-

ści przez Polskę w oddanym niedawno 
do użytku budynku Centrum Kultury i 
Sportu przy ul. Bohaterów Warszawy 
4. Uroczysta sesja rozpoczęła się od 
wprowadzenia sztandaru miasta i od-
śpiewania hymnu państwowego. Oko-
licznościowe przemówienia wygłosił 
prowadzący sesję przewodniczący RM 
Krzysztof Biskupski oraz prezydent Je-

rzy Starzyński. Obaj panowie wręczyli 
też tytuły „Honorowy Obywatel Mia-
sta Pruszkowa” trojgu mieszkańcom: 
pani Irenie Horban, panu Tadeuszowi 
Hubertowi Jakubowskiemu oraz panu 
Zdzisławowi Zaborskiemu. Decyzją 
radnych budynek Centrum Dziedzic- 
twa Kulturowego otrzymał nazwę 
„100-lecia odzyskania Niepodległości”. 
Uchwalę w tej sprawie przekazano na 
ręce prezes CKiS Pruszków Anny Du-
dziec. Zgromadzeni w imponującej sali 
widowiskowej CKiS mieli też okazję 
wysłuchać wykładu o polskich drogach 
do niepodległości, który wygłosił prof. 
Antoni Dudek, a na koniec posłuchać 
niezapomnianych, wbrew tytułowi kon-
certu – „Zapomniane piosenki”,  piose-
nek Mieczysława Fogga w wykonaniu 
zespołu Tango Fogg.

Tekst i zdjęcia Joanna Ferlian

Tunel za 4 miesiące

Przejazd wiaduktami nielegalny

Świętowali 100-lecie 
niepodległości

Publiczność nuciła wraz z zespołem piosenki Mieczysława Fogga

Przy wjeździe na wiadukt w Nadarzynie nie ma znaków B1, więc zgodnie  
z prawem ruch odbywa się legalnie

Podobnie sytuacja wygląda na wiadukcie w Urzucie

R E K L A M A

Od tygodnia zachęceni 
prawie ukończonym  

wiaduktem  
w Nadarzynie 

mieszkańcy już   
z niego korzystają

Porozumienie zawarte 
przez burmistrza  

z PKP PLK polegało 
również na tym,  

że także gmina Brwinów 
przyjęła na siebie pewne 

zobowiązania

dokończenie ze str. 1

dokończenie 
ze str. 1
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Kolejny park został w sobotę 
oddany mieszkańcom.  
Tym razem nowe miejsce  
do rekreacji, wypoczynku, 
zabaw dla dzieci, czy też 
poprawy kondycji, zyskali 
mieszkańcy osiedla  
przy ul. Bałtyckiej.   

N owo oddany park jest pięknie 
zaprojektowany i bardzo funkcjo-

nalny. Znalazł się tutaj plac zabaw dla 
dzieci, który już jest tłumnie odwiedza-
ny przez maluchy. Cały plac wyłożony 
jest miękką wykładziną gumową, więc 
nawet gdy zdarzy się upadek, dziecku 
nie stanie się krzywda. Plac zabaw 
wyposażony został w wiele lubianych 

przez dzieci urządzeń i z całą pewnością  
będzie się cieszył niesłabnącą frekwen-
cją.

Nieco starsi i dorośli użytkownicy 
dbający o swoją formę fizyczną również 
będą usatysfakcjonowani, ponieważ  
w parku znalazła się nieźle wyposażo- 
na plenerowa siłownia, w której każdy 
będzie mógł podbudować swoją kon-
dycję.

Podczas uroczystości burmistrz 
Grzegorz Benedykciński podziękował 
wszystkim zaangażowanym w powsta-
nie w tym miejscu parku – radnym z 
tego terenu Katarzynie Curoł, Wiesła-
wie Śliwińskiej i Janowi Morwińskiemu, 
projektantom, wykonawcom, pracow-

nikom nadzorującym realizację inwe-
stycji.

– Muszę wam powiedzieć, że mo-
gliśmy ten położony prawie w centrum 

miasta teren sprzedać za duże pieniądze 
i powstałyby tutaj kolejne bloki – mówił 

do licznie przybyłych na uroczystość 
mieszkańców. – Jednak w trosce o dobre 
samopoczucie mieszkańców, postano-
wiliśmy stworzyć tutaj miejsce, gdzie 
po pracy będą mogli wypocząć, pójść 
na spacer z dziećmi, czy też wyjść na 
balkon i popatrzeć na piękny park. Teraz 
nowe nasadzenia są jeszcze niewielkie, 
ale zobaczycie za 10 lat, jak tu będzie 
zielono.

Po zakończeniu części oficjalnej, 
animatorki zaprosiły dzieci do wspól-
nej zabawy.

Park na Bałtyckiej to kolejne zielone 
miejsce na mapie Grodziska. Miejsca te 
sprawiają, że miasto jest coraz piękniej-
sze, a życie w nim przyjemniejsze. To 
również przejaw mądrej, zrównoważo-
nej polityki rozwoju miasta, prowadzo-
nej konsekwentnie od wielu lat przez 
samorząd miasta.

Tekst i zdjęcia Marek Zdrzyłowski

Kolejny park oddany

Korekta rozkładu będzie obowiązywać do 8 grudnia

Wstęga przecięta – kolejny park oddany został do użytku mieszkańcom

Park przy Bałtyckiej jest pięknie zaprojektowany

Plac zabaw dla dzieci cieszy się niesłabnącym zainteresowaniem

\\\ KOleJ

21 października PKP PLK 
SA, czyli zarządca torów, 
wprowadza korektę rozkładu 
jazdy.     

K orekta związana jest z pracami 
modernizacyjnymi, które wciąż 

trwają na wielu liniach.
Jak informuje rzecznik prasowy 

spółki, korekta rozkładu jazdy będzie 
obowiązywała od 21 października do 8 
grudnia. – PKP Polskie Linie Kolejowe 
S.A. i przewoźnicy wspólnie opracowa-
li ofertę połączeń kolejowych. Maksy-
malnie wykorzystywana jest dostępna 
przepustowość linii kolejowych – do-
wiadujemy się z komunikatu PKP PLK. 
– Zmiany w rozkładzie pozwalają na 
zaplanowanie kursowania pociągów 
przy jednoczesnym prowadzeniu prac 
modernizacyjnych na sieci kolejowej. 
Informacje o zmianach są już dostępne 
w Internecie.

Pasażerowie powinni sprawdzić, 
czy ich pociąg nie zmienił godziny od-
jazdu. Jakie najważniejsze zmiany cze-
kają pasażerów na linii R1 Warszawa 
– Skierniewice?

– Do dnia 7 listopada będą trwały 
utrudnienia na stacji Pruszków, zwią-
zane z wyłączeniem z ruchu toru nr 4. 
Część pociągów kursowała będzie po 
torach dalekobieżnych z pominięciem 
przystanków pośrednich od Warszawy 
Zachodniej do Grodziska Mazowieckie-
go – przekazują Koleje Mazowieckie. 
– Na odcinku Grodzisk Mazowiecki 
– Skierniewice zostaną wprowadzo-
ne ograniczenia w ruchu, związane z 
wymianą systemu sterowania ruchem 
kolejowym. Pociąg nr 19996/7 relacji 
Warszawa Wschodnia – Skierniewice 
(odjazd z Warszawy Wschodniej o 22.26 
– przyp. red.) w dniach 14 listopada i 8 
grudnia na odcinku Grodzisk Mazowie-
cki – Skierniewice zostanie zastąpiony 
komunikacją autobusową.

Tekst i zdjęcie Joanna Grela

Korekta rozkładu

\\\ KaT TRaFił do aResZTu
Kilka dni temu grodziscy policjanci odebrali telefon od kobiety, którą pijany mąż 
oblał benzyną i groził podpaleniem. Na miejsce natychmiast wysłano patrol. Pod 
wskazanym adresem zastali kobietę w ubraniu nasączonym łatwopalnym płynem  
i agresywnego mężczyznę, grożącego jej zapalniczką. Agresora udało się obezwład-
nić. Dalsze śledztwo wykazało, że mężczyzna od kilku lat znęca się nad żoną i córką. 
Sąd zdecydował o tymczasowym aresztowaniu kata na 3 miesiące. Grozi mu nawet 
5 lat pozbawienia wolności.  

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI
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\\\ PRUSZKÓW

Od 1 grudnia mieszkańcy 
Pruszkowa będą mogli 
korzystać z lodowiska, które 
zostanie zlokalizowane na 
terenie Szkoły Podstawowej  
nr 2 przy ul. Jasnej.   

C o prawda mamy jesień, ale warto 
właściwie przygotować się do zimy. 

Władze Pruszkowa myślą o stworzeniu 
mieszkańcom odpowiednich warun-
ków do rekreacji i aktywnego spędzania 
czasu. Chętnych do jazdy na łyżwach ma 
nie brakować.

\\\   Powtórka
W ubiegłym roku za przygotowanie 

lodowiska odpowiadały władze miasta, 
choć wcześniej zadanie to na swoje bar-
ki brało starostwo powiatowe. Miesz-

kańcy mogli korzystać z tafli od 28 grud-
nia. Zainteresowanych jazdą na łyżwach 
było wielu. – Według szacunkowych 
danych otrzymanych od organizatora, 
lodowisko codziennie odwiedzało około 
550 osób – podaje nam Michał Landow-
ski, zastępca prezydenta Pruszkowa.

Miasto rozpoczęło poszukiwania 
firmy, która zajmie się przygotowaniem 
sztucznego lodowiska. Jego wymiary 
mają wynosić minimum 19 m x 40 m. 
Lokalizacja lodowiska nie ulegnie zmia-
nie. Uruchomienie ślizgawki ma nastą-
pić nie później niż 1 grudnia. – Lodo-
wisko zlokalizowane będzie, podobnie 
jak w zeszłym roku, na terenie Szkoły 
Podstawowej nr 2 przy ul. Jasnej w 
Pruszkowie. Wybrana lokalizacja speł-
nia wymogi konieczne do uruchomienia 
i utrzymania lodowiska (posiada odpo-
wiedni wymiar, przyłącze elektryczne 
oraz przyłącze wody), a jednocześnie 

jest oddalone od zabudowy mieszka-
niowej na tyle, by nie zakłócać spokoju 
okolicznych mieszkańców – informuje 
zastępca prezydenta Pruszkowa.

\\\   Aktywna zima
Jazda na łyżwach sprawia radość 

bez względu na wiek. Z lodowisk ko-
rzystają zarówno dzieci, jak i dorośli. 
Jeśli ktoś nie umie jeździć, krok po kroku 
może się nauczyć. W takim przypadku 
niektórzy żartują, że należy „zaprzyjaź-
nić się z bandą”. Wśród najmłodszych 
nie brakuje chętnych do popisów na 
tafli, a i dla dorosłych to okazja do re-
laksu. – Prezydentowi miasta zależy na 
tworzeniu dla mieszkańców Pruszkowa 
profesjonalnej infrastruktury sportowo-
-rekreacyjnej umożliwiającej użytkow-
nikom zdrowy, rodzinny wypoczynek i 
zwiększenie aktywności fizycznej – tłu-
maczy Michał Landowski.

Bywa, że niektórzy chcą spróbo-
wać swoich sił po raz pierwszy, ale nie 
mają odpowiedniego sprzętu. Również 
stali użytkownicy lodowisk nie zawsze 
posiadają łyżwy. Ci, którzy będą chcieli 
udać się na pruszkowską taflę, nie mu-
szą się o nic martwić. – Przewidujemy 
nieodpłatne korzystanie z lodowiska dla 
wszystkich chętnych oraz prowadzenie 
wypożyczalni łyżew. Koszt wypożycze-
nia to 6 zł za sesję. Ostrzenie łyżew 10 
zł – przedstawia zastępca prezydenta 
Pruszkowa.

Miasto zakłada, że lodowisko będzie 
funkcjonowało do 31.03.2019 r.         as

Miasto uruchomi lodowisko

Lodowisko ponownie stanie na terenie Szkoły Podstawowej przy ul. Jasnej

Platforma Telemedyczna – Urządzenie zainstalowane w grodziskiej Mediatece
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I deą projektu jest znaczne ułatwie-
nie dostępu pacjenta do usług me-

dycznych, oferowanych przez Szpital 
Zachodni i placówki partnerskie. Pierw-
szym z wdrażanych systemów jest  
innowacyjna Platforma Telemedycz- 
na Mediguard, która pozwoli na wy- 
konywanie niektórych badań. Wyniki  
są automatyczne przesyłane do szpi- 
tala, gdzie docierają do lekarza specja-
listy.

Wdrażany program obejmuje rów-
nież przenośne telemedyczne aparaty 
EKG, które pozwalają na monitorowa-
nie pacjentów po zabiegach kardiolo- 
gicznych w warunkach domowych.  
Sygnał EKG wysyłany jest automatycz-
nie do szpitala, w którym lekarz ma 
możliwość zdalnej oceny otrzymanych 
wyników.

Kiosk telemedyczny, jaki zainstalo-
wany został w żabiowolskim Ośrodku 
Zdrowia, jest urządzeniem wielkości 
budki telefonicznej, wyposażonym w 
dotykowy ekran oraz medyczną apa-
raturę pomiarową. Dzięki urządzeniu 
możliwe jest wykonywanie częstszych 
badań profilaktycznych wraz z kom-
pleksowym wsparciem lekarzy specja-
listów.

W celu wykonania badania w urzą-
dzeniu, należy podać numer konta i 
hasło, a następnie przeprowadzić ba-
danie, postępując zgodnie z poleceniami 
wyświetlanymi na ekranie. Wszystkie 
wykonywane pomiary zapisywane są 
automatycznie w karcie pacjenta. 

Przy pomocy kiosku można samo-
dzielnie wykonać badania obejmujące: 
masę ciała, pomiar ciśnienia tętniczego 
krwi, analizę sygnał EKG z automatycz-
ną informacją o ewentualnych wykry-
tych nieprawidłowościach, badanie 

pulsoksymetrem, analizującym tętno i 
natlenienie krwi.

Konto telemedyczne, założone w 
szpitalu, pozwala również na dostęp 
do wyników badań poprzez aplikację 
mobilną, instalowaną na smartfonie 
lub tablecie. Wszystkie dane przecho-
wywane są na zabezpieczonych serwe-
rach, dostęp do danych zabezpieczają 
zaawansowane techniki kryptograficz-
ne, system jest zgodny z wytycznymi 
nowych regulacji dotyczących ochrony 
danych osobowych RODO.

Wdrożenie realizowane w Szpi-
talu Zachodnim im. św. Jana Pawła II  
w Grodzisku Mazowieckim jest pierw-
szym tak kompleksowym rozwiąza-
niem w Polsce. Zaprojektowany sys- 
tem pozwala na dalszą rozbudowę  
i wdrażanie kolejnych usług medycz-
nych dostępnych zdalnie z wykorzysta-

niem telefonu komórkowego. Zastoso-
wanie nowych technologii oraz teleme-
dycyny skraca relację pacjent – lekarz 
oraz umożliwia korzystanie z wielu 
usług medycznych bez wychodzenia  
z domu.

Tekst i zdjęcie Marek Zdrzyłowski

\\\ gRODZisK MaZOwieCKi, ŻaBia wOla

Szpital Zachodni w Grodzisku Mazowieckim wdraża niezwykły 
projekt – innowacyjny system e-usług medycznych. Pilotażowe 
urządzenie, nazwane kiosk telemedyczny, zostało zamontowane  
w Ośrodku Zdrowia w Żabiej Woli przy ul. Warszawskiej 24. 
Kolejne stanęło w Mediatece.     

Platforma 
Telemedyczna

\\\ PRUSZKÓW

Centrum handlowe Nowa Stacja 
przyjmie pierwszych klientów 
10 listopada.    

P rzed dwoma tygodniami mowa 
była o otwarciu nowej galerii han-

dlowej na terenie Pruszkowa jeszcze w 
październiku. Pod koniec ubiegłego ty-
godnia inwestor podał jednak oficjalną 
datę otwarcia Nowej Stacji – 10 listopa-
da o godzinie 10.00. Tego dnia zapla-
nowano oczywiście specjalne atrakcje, 
konkursy, zabawy i niespodzianki dla 

całych rodzin, ale szczegóły na razie są 
utrzymywane w tajemnicy.

W nowoczesnym budynku zlokali-
zowanym w centrum miasta obok rewi-
talizowanego dworca kolejowego znaj-
dziemy między innymi Multikino, salę 
zabaw, fitness, restauracje oraz blisko 
100 sklepów i punktów usługowych. 
Oferta centrum została przygotowana w 
oparciu o badania ankietowe, w których 
mieszkańcy wskazali, jakie marki czy 
usługi najbardziej ich interesują. 

– Zgodnie z ich wskazówkami, w 
Nowej Stacji znajdą się sklepy znanych 
i lubianych sieci z każdej branży: mo-
dowej, wnętrzarskiej, kosmetycznej, 
sportowej, kulturalnej i dziecięcej, two-
rząc kompleksową ofertę zakupową dla 
całych rodzin. Zadbano też o szeroki 
wachlarz dostępnych usług, takich jak 
pralnia, fryzjer czy punkty telefonii ko-
mórkowej – informuje Joanna Szaban, 
zajmująca się obsługą PR Nowej Stacji.

Joanna Ferlian

startują 
za miesiąc

Budowa nowej galerii handlowej została już zakończona

Wdrożenie realizowane 
w Szpitalu Zachodnim 
im. św. Jana Pawła II  

w Grodzisku 
Mazowieckim jest 

pierwszym tak 
kompleksowym 

rozwiązaniem w Polsce
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J ordanowice, dworek Mokronoskich. 
Niegdyś obszerny park, zamienio-

ny dziś w niewielki dziedziniec szkoły 
muzycznej, tonący w jesiennym słońcu, 
nastraja romantycznie. Z dwóch otwar-
tych na poddaszu okien słychać dźwięki 
muzyki, ktoś usiłuje zagrać poprawnie 
gamę. Ta niezgrabna muzyka przy-
szłego wirtuoza, ten słoneczny kolor 
jesiennych liści, te białe mury dworku z 
idealnie ułożonym dachem z imitującej 

gont klepki w kolorze ciemnego grafitu, 
daje wrażenie sceny z filmu z doskonale 
opracowaną scenografią. Pomyślałam 
o niej, kobiecie z XVIII wieku, która jak 
żadna inna arystokratka z epoki saskiej 
i stanisławowskiej zrobiła na mnie tak 
dobre wrażenie. Jeśli to, co jest w środ-
ku dworku było jej pomysłem, to tym 
bardziej chylę czoła z szacunku dla gu-
stu Izabeli Branickiej z Poniatowskich. 
Bo ponoć to właśnie ona nadzorowała 
prace dekoratorskie wewnątrz dwor-
ku w 1782 r., gdy Andrzej Mokronoski 
postanowił na miejscu dawnego domo-
stwa postawić podmiejską siedzibę. Po-
mieszczenie z odnowionymi niedawno 
freskami, westybulem w kształcie sześ-
ciokąta, zdumiewa artyzmem dekoracji. 
Kiedyś pełniło rolę przedpokoju, są tu 
lustra, które odbijają polichromie, da-
jąc złudzenie powiększonego optycznie 
wnętrza. W ścianach zaklęte są szafy, 
które umiejętnie schowane, na pierw-
szy rzut oka robią wrażenie zwykłej 
ściany. Stonowana ilość malowideł, 
adekwatna do wielkości pomieszczenia, 
tworzy ciekawą opowieść. Są tu jedno-
rożce, girlandy kwiatów z baśniowych 
gatunków i głowy ludzi czy bogów, 

jakby wyjęte z portretów, naczynia z 
owocami i jadłem misternie ułożonym. 
Żal wielki, że nigdy nie dowiemy się ja-
kie informacje zaszyfrował w swoim 
malowidle mistrz Jan Bogumił Plersch, 
bo że to jest masoński sposób przekazu, 
trudno nie mieć pewności. 

Izabela Branicka żona Jana Klemen-
sa Branickiego, jednego z najbogatszych 
arystokratów epoki saskiej i stanisła-
wowskiej, kojarzona jest najczęściej z 

Wersalem Podlaskim, czyli pałacem w 
Białymstoku, siedzibie rodu Branickich. 
Za Augusta III, na prośbę hetmana Jana 
Klemensa Branickiego, król podniósł 
Białystok do rangi miasta. Najświetniej-
szy, „złoty” okres historii Białegostoku 

przypada na czas panowania tu Jana 
Klemensa, późniejszego wielkiego het-
mana koronnego i kasztelana krakow-
skiego, a nawet pretendenta do tronu 
polskiego. Tron Piastów i Jagiellonów 
ominął jednak hetmana.

 Branicki do swojej białostockiej 
rezydencji sprowadził trzy małżonki: 
zmarłą wcześnie Katarzynę Radziwił-
łównę, córkę kanclerza litewskiego; 
Barbarę Szembekównę, rozwiedzioną 
z Sewerynem Rzewuskim, która nie 
utrzymała jednak przy sobie magnata i 
wojownika i zmuszona była do ponow-
nego rozwodu, wreszcie w wieku już 
podeszłym, bo był pod sześćdziesiątkę, 
Branicki wstąpił w związek małżeński z 
18-letnią Izabellą Poniatowską, rodzoną 
siostrą przyszłego króla. Małżeństwo 
to miało cele polityczne i nie mogło być 

uważane za szczęśliwe, chociaż o tym 
wiedziały tylko ozdobne mury, meble i 
zwierciadła „Wersalu Podlaskiego”. Iza-
bela nigdy się nie skarżyła, była inteli-
gentną i przedsiębiorczą osobą. Zajęła 
się upiększaniem pałacu, potem miasta 
i wreszcie zastanawiała się i realizowała 
pomysły, jak poprawić los mieszczan; 
sprowadzała lekarzy, książki i albumy. 
Już sam wiek hetmana nie sprzyjał har-
monii rodzinnej, toteż choć serduszko 
pięknej, pełnej porywów Izabeli, nawy-
kłej do błyskotliwego życia na dworze 
ojca kasztelana Stanisława Poniatow-
skiego, a później na zamku królewskim 
w Warszawie, biło gorąco i w murach 
rezydencji białostockiej, lecz... nie dla 
podstarzałego już małżonka. Snuł się 

tam ktoś inny, doradca i ulubieniec 
hetmański, imć pan Andrzej Mokrono-
ski, późniejszy starosta ciechanowski 
i generał. Mokronoski uwielbiany był 
przez kobiety, pamiętano mu przygodę 
z piękną Włoszką, hrabianką Castelli. 
Castelli została porwana przez Andrze-
ja, wzięli pospieszny ślub, zniknęli na 
jakiś czas i potem... równie szybko się 
rozeszli. Tajemniczość tego wydarze-
nia i uroda Mokronoskiego oraz jego 
koneksje z Branickim, który uważał go 
za największego przyjaciela, dawały 
mu wstęp do najbogatszych salonów w 
państwie, szczególnie gdy zapraszały 
kobiety. Było do przewidzenia, że uro-
cza gospodyni białostocka i żołnierz, 
przyjaciel męża, w końcu się w sobie 
zakochają. Jan Klemens Branicki nie 
nadawał się na statecznego małżonka, 
najlepiej czuł się w siodle, z buławą w 
ręku, w rycerskich posługach dla ojczy-
zny. Izabelę kochał jak córkę i kupował 
jej, co tylko chciała, nawet fortepian od 
Jana Sebastiana Bacha. Na romans żony 
z Mokronoskim patrzył z przymruże-
niem oka, a że wszyscy uwielbiali hucz-
ne zabawy, to się bawiono. Hucznie więc 
obchodzono na św. Jana imieniny het-
mana, a na św. Elżbiety – imieniny żony. 
Na przyjęciach płynęły rzeki tokaju, a na 

tych rzekach unosiły się łódeczki ze sło-
dyczami. Były wyrafinowane potrawy 
i pokazy fajerwerków. Nieznany poeta 
tak opisał wystawną fetę w Święta Bo-
żego Narodzenia w białostockim pała-
cu: „Nowy serwis został dany: Królewie-
ckie marcepany, Apelcyny z Carogrodu, 
daktyle z szacha ogrodu, Piramidy z 
cukru lane i bożki z ciasta udane”. A z 
pasztetu – „któż by się spodziewał, że w 
nim żywy karzeł spoczywał? – wyszedł 
ten karzełek i grając na skrzypeczkach, 
kolędował pięknie.” 

Po śmierci hetmana w 1771 r. Iza-
bela wyszła za mąż za generała Mokro-
nowskiego. Było to małżeństwo zawarte 
w tajemnicy, aby nie stracić dożywocia 
po pierwszym mężu. A ponieważ już 
od dawna wszyscy byli przyzwyczajeni 

do Izabeli i Andrzeja jako pary, nikt nie 
pytał, czy kochankowie są po ślubie. A w 
kilka lat po ślubie z Mokronoskim, Iza-
bela zaprosi dekoratora królewskiego, 
czyli artystę będącego nadwornym ma-

larzem jej brata Stanisława Augusta, do 
ozdobienia dworku w Jordanowicach. 
I tak minęły wieki, gdy na końcu tej hi-
storii ktoś zniszczone malowidła kazał 
odrestaurować, aby dać świadectwo ich 
niebywałej urodzie.               

Małgorzata szturomska

Historia dworu w Jordanowicach

Branicki wstąpił  
w związek małżeński 

z 18-letnią Izabellą 
Poniatowską, rodzoną 

siostrą przyszłego króla

Castelli została porwana 
przez Andrzeja, wzięli 

pospieszny ślub, zniknęli 
na jakiś czas i potem...

Odrestaurowany dworek Mokronoskich i fragment ogrodu w Jordanowicach, dziś siedziba szkoły muzycznej 

Dworek w Jordanowicach – westybul 
z kominkiem i lustrem

Dworek Mokronoskich, fragment  
fresku z XVIII w. J.B. Plerscha

Fragment polichromii z XVIII w. 
J.B.Plerscha

Fragment dachu z lukarną na budynku dworku w Jordanowicach

Dworek w Jordanowicach – westybul, malowidła dekoracyjne z XVIII w. J.B.Plerscha

cz. 2

FO
T. 

M
S

FO
T. 

M
S

FO
T. 

M
S



7NR 6 (1) 10 PAŹDZIERNIKA 2018SPOŁECZEŃSTWO

R E K L A M A

R E K L A M A

\\\ KOMORÓW

Gmina Michałowice chce 
przeprowadzić modernizację 
infrastruktury zewnętrznej 
na terenie Zespołu Szkół w 
Komorowie. Na przeszkodzie 
stają... pieniądze. Gmina 
musiała usunąć z planów 
modernizację placu zabaw.   

W ydaje się, że najlepszym czasem 
na przeprowadzenie wszelkich 

prac w szkołach bądź na ich terenie są 
wakacje. Nie ma uczniów, więc firma w 
spokoju może realizować powierzone 
jej prace. Prowadzenie remontu w cią-
gu roku szkolnego rodzi niepotrzebne 
utrudnienia. W teorii wszystko wydaje 
się proste, ale praktyka mówi co innego. 

Gdy urzędnicy z Michałowic otwo-
rzyli ofertę na modernizację infrastruk-
tury w placówce w Komorowie, złapali 
się za głowy. Okazało się bowiem, że wy-
konawca oczekuje kwoty dwukrotnie 
przewyższającej zaplanowane w budże-
cie środki. Wobec tego podjęto decyzję 
o zawężeniu zakresu prac. W kolejnym 
przetargu nie uwzględniono moderni-
zacji placu zabaw. Prace mają objąć wy-
mianę nawierzchni i osprzętu boiska do 
siatkówki, wymianę nawierzchni bieżni 
i progu do skoku w dal, remont ogrodze-
nia i utwardzenia przy bieżni.

Co istotne, gmina rozpoczęła prze-
budowę boiska przy szkole. – W ramach 
inwestycji nastąpi przebudowanie za-
daszonego boiska (zmiana nawierzch-
ni, wymiana pokrycia hali namiotowej, 
oświetlenia i osprzętu sportowego) z 

dodatkową funkcją: zimą będzie funk-
cjonowało tam lodowisko. W planach 
jest również postawienie i zamontowa-
nie budynku kontenerowo-szatniowego 
i magazynowego (na sprzęt służący 
utrzymaniu lodowiska) – poinformo-
wali nas urzędnicy z Michałowic.

Trwa oczekiwanie na rozstrzygnię-
cie drugiego przetargu, dotyczącego 
modernizacji infrastruktury zewnętrz-
nej na terenie placówki w Komorowie. 
Gmina Michałowice liczy, że zakończy 
się sukcesem. – Corocznie przezna-
czamy znaczne środki finansowe na 
modernizację i doposażenie obiektów 
oświaty – mówi Wójt Gminy Michałowi-

ce Krzysztof Grabka. W tym roku jest to 
blisko 3,3 mln zł. Oprócz modernizacji 
infrastruktury sportowej w komorow-
skiej szkole, przez wakacje trwały re-
monty sal i pomieszczeń w dwóch po-
zostałych obiektach szkolnych, a także 
w  przedszkolu – dodaje wójt.

artur szpuda

Plac zabaw 
musi poczekać

Zespół Szkół w Komorowie
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Prace na terenie Zespołu 
Szkół mają objąć 

wymianę nawierzchni  
i osprzętu boiska  

do siatkówki, wymianę 
nawierzchni bieżni  

i progu do skoku w dal, 
remont ogrodzenia  

i utwardzenia przy bieżni

\\\ KRaJ

W sejmie odbyła się debata 
nad obywatelskim projektem 
nowelizacji ustawy  
o obowiązkowych 
szczepieniach. „Koniecznie 
trzeba utrzymać obowiązek 
szczepień” – uważa minister 
rodziny.  

O bywatelski projekt złożyło Ogól-
nopolskie Stowarzyszenie Wiedzy 

o Szczepieniach „STOP NOP”. NOP to 
skrót od niepożądanego odczyny po-
szczepiennego. Pod projektem, który 
przewiduje możliwość likwidacji obo-
wiązkowych szczepień ochronnych, 
wprowadzając zasadę dobrowolności, 
podpisało się 121 tys. osób. Projekt 
zakłada, że minister zdrowia lub woje-
woda będzie mógł nakładać obowiązek 
szczepień doraźnie, w razie zagrożenia 
epidemicznego lub epidemii.

W środę 3 października w sejmie 
odbyła się debata na temat tego projek-
tu. PO złożyła wniosek o jego odrzuce-
nie, klub PiS o skierowanie projektu do 

prac w komisjach zdrowia oraz polityki 
społecznej i rodziny. Jednak Elżbieta 
Rafalska, minister rodziny, pracy i po-
lityki społecznej, oraz minister zdrowia 
Łukasz Szumowski opowiadają się za 
pozostawieniem obowiązkowych szcze-
pień.

Jak podaje PAP, Elżbieta Rafalska 
w Polskim Radiu stwierdziła, że ko-
niecznie trzeba utrzymać obowiązek 
szczepień i takie jest stanowisko rządu. 
Przyznała także, że trzeba prowadzić 
akcje informacyjne, by rozwiać obawy 
rodziców, którzy się niepokoją.

PAP informuje również, że minister 
zdrowia Łukasz Szumowski na antenie 
RMF FM wprost ocenił, że obywatelski 
projekt to zła inicjatywa i że to dzięki 
obowiązkowym szczepieniom nie ma w 
Polsce takich chorób, jak kiedyś. 

Obowiązkowe szczepienia w Polsce 
istnieją od niemal 60 lat. Dzięki temu 
większość dzisiejszych rodziców nawet 
nie zetknęła się z chorobami, przeciwko 
którym szczepi dzieci.

– Szczepienia ochronne okazały 
się najskuteczniejszym dotąd narzę-
dziem zwalczania chorób zakaźnych i 

przyczyniły się w znacznej mierze do 
ogromnego skoku cywilizacyjnego, ja-
kiego doświadczyła ludzkość w ciągu 
ostatniego wieku – informuje Główny 
Inspektorat Sanitarny. – Za pomocą 
szczepień osiągnięto spektakularne 
sukcesy wykorzenienia (eradykacji) 
najgroźniejszej plagi ludzkości, jaką by-
ła ospa prawdziwa (ospa czarna – red.), 
która przed wprowadzeniem szczepień 
zabijała co trzeciego mieszkańca Ziemi. 
Jesteśmy bliscy osiągnięcia kolejnych 
sukcesów: eradykacji poliomyelitis 
(choroby Heinego-Medina), odry i ró-
życzki wrodzonej. Masowe szczepienia 
ludności Polski doprowadziły do znacz-
nego ograniczenia ryzyka zachorowania 
m. in. na błonicę oraz wirusowe zapale-
nia wątroby typu B.

Wprowadzenie obowiązkowych 
szczepień zapewnia odpowiednio 
wysoki odsetek osób uodpornionych 
przeciw chorobom zakaźnym i skutecz-
nie zmniejsza ryzyko epidemicznego 
szerzenia się tych chorób zakaźnych w 
populacji. 

– Biuro Analiz Sejmowych wskaza-
ło, że przyjęcie zasady dobrowolności 
poddawania się szczepieniom przeciw 
niektórym chorobom zakaźnym zwięk-
szy liczbę osób chorujących na choroby 
zakaźne i ryzyko wystąpienia epidemii 
– podaje PAP. 

Coraz więcej rodziców odmawia 
szczepienia dzieci. Z informacji Naro-
dowego Instytutu Zdrowia Publicz-
nego - Państwowego Zakładu Higieny 
wynika, że w 2010 roku odnotowano 
3437 odmów, w 2011 r. – 4689, w roku 
2012 – 5340, w 2013 r. – 7248, w 2014 
roku – 12 681, w roku 2015 – 16 689, w 
2016 roku – 23 147, a w roku 2017 – 30 
089 odmów.                            Joanna Grela

Ministrowie za szczepieniami

Dzięki szczepieniom pokolenie dzisiejszych rodziców nie wie nawet, przed 
czym szczepienia chronią populację
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\\\ PodKowa i GRodZisK w cZołówce
Dziennik „Rzeczpospolita” ogłosił wyniki swojego rankingu samorządów. W zestawieniu gminy są podzielone na 3 kategorie: 
miasta na prawach powiatu, gminy miejskie i miejsko-wiejskie oraz gminy wiejskie. Twórcy rankingu brali pod uwagę takie 
kryteria, jak wspieranie lokalnej przedsiębiorczości, stabilność finansową gminy, rodzaj i jakość inwestycji, troska o środowisko 
i sprawy społeczne.
Aż dwie gminy z naszych terenów zajęły wysokie lokaty: Podkowa Leśna i Grodzisk Maz. zajęły odpowiednio drugie i czwarte 
miejsce w zestawieniu gmin miejskich i miejsko-wiejskich. 
Gratulujemy wyróżnionym samorządom i mamy nadzieję, że w przyszłości do czołówki rankingu trafią również inne gminy 
naszego regionu.  

\\\ POwiat gRODZisKi
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\\\ GRodZisK MaZowiecKi
12.10 godz. 19.00 – NIC NOWEGO POD SŁOŃCEM  
– program literacko-satyryczno-kabaretowy  
w wykonaniu Sławomira Hollanda, Willa Niespodzianka, 
ul. Kościuszki 12.
12.10 godz.19.00 – GRODZISK FOLK FEST – koncert w ramach  
Międzynarodowego Festiwalu Muzyki Folkowej. Wystąpi zespół Carniacy  
oraz Orkiestra Taneczna Bonanza. Poczekalnia PKP, ul. 1-go maja 4. Wstęp wolny.
13.10 godz. 11.00 – MUZYCZNA LOKOMOTYWA – koncert gordonowski  
dla dzieci do lat 5. Poczekalnia PKP ul. 1-go maja 4, Obowiązują zapisy  
pod nr. tel. 22 463 46 34.
13.10 – GRODZISK FOLK FEST – Międzynarodowy Festiwal Muzyki Folkowej  
w Grodzisku Maz. Mediateka ul. 3 Maja 57. Wystąpią: godz. 18.00 – Rube Świnye 
(Polska), godz. 20.00 – Dziecięcy Chór Fusió (Hiszpania), godz. 21.00 – Chwila 
Nieuwagi (Polska)
13.10 godz. 19.00 – KONCERT POZNAŃSKICH SŁOWIKóW – Kościół Parafii  
Miłosierdzia Bożego w Grodzisku Maz. , ul. E. Orzeszkowej 10
14.10 – OTWARCIE PLACóW ZABAW W GRODZISKU MAZ.
godz. 12.00 – ul. Dworska, godz. 13.00 – ul. Szkolna
14.10 godz. 16.00 – Otwarcie wielopoziomowego parkingu przy ul. Żydowskiej 
w Grodzisku Maz. Wystąpią: 4Szmery – najlepszy tribute band AC/DC w Europie,  
Swear The Empress – grodziska kapela posthardrockowa, oraz pokaz motocykli 
Stowarzyszenia Motocykliści White Arrows.
Od poniedziałku do piątku stałe zajęcia w Galerii Młodych.  

www.centrumkultury.eu

\\\ NadaRZYN
14.10 godz. 12.00 – SALON POEZJI K40 – Aleksander Puszkin 
„Eugeniusz Oniegin”, czytają: Daniel Olbrychski  
i Katarzyna Ucherska. Nadarzyński Ośrodek Kultury,  
pl. Poniatowskiego 42. Wstęp wolny.
14.10 godz. 16.00 – KONCERTY DLA DUŻYCH I MAŁYCH –  koncert „Zacznijmy 
od Bacha”; wykonawcy: Jan Kohut – saksofon, Rafał Zason – fagot, Dorota Kohut 
– fortepian; w programie utwory J.S. Bacha, S. Joplina, G. Millera, H. Manciniego. 
Nadarzyński Ośrodek Kultury, pl. Poniatowskiego 42. Wstęp wolny.
18.10. godz. 19.00 –EL SALSERO feat. Luis Nubiola, koncert „Mazovian Tour  
2018 – Unidos Por Amor A la SALSA”. Nadarzyński Ośrodek Kultury,  
pl. Poniatowskiego 42. Wstęp wolny. 

www.www.nok.pl

\\\ RasZYN
14.10 godz. 17.00 – MUZYCY W BATIKU – wernisaż wystawy 
autorstwa członków Pracowni batiku „MAMUT”, działającej  
w ramach Miejskiego Domu Kultury w Przasnyszu. Podczas wieczoru odbędzie 
się interaktywny pokaz techniki batiku oraz prelekcja. Centrum Kultury Raszyn. 
Galeria Q. Wstęp wolny. 
14.10. godz. 18.00 – WIECZóR KABARETOWY „LIVE?” w wykonaniu Andrzeja 
Poniedzielskiego. W programie dużo inteligentnej satyry, humor, piosenki  
w temacie: KOBIETA, MĘŻCZYZNA, o relacji między nimi oraz o SZCZĘŚCIU.  
Centrum Kultury Raszyn Bilety dostępne na stronie www.biletyna.pl oraz w CKR. 
Konkurs Pieśni Niepodległościowej
W związku ze zbliżającymi się obchodami 100. rocznicy odzyskania  
przez Polskę niepodległości, zachęcamy do wzięcia udziału w drugim konkursie 
pieśni o tematyce niepodległościowej. Serdecznie zapraszamy solistów, chóry 
i grupy muzyczne, działające na terenie gminy Raszyn. W tym roku utworzona 
została osobna kategoria – „grupa wokalna łącząca pokolenia”. Konkurs jest  
więc otwarty również dla dzieci z ich rodzicami i dziadkami. Regulamin i karty 
zgłoszeniowe są dostępne na stronie ckr.raszyn.pl. Na zgłoszenia czekamy  
do 31 października. Uroczysta gala laureatów nastąpi 9 listopada w Centrum 
Kultury Raszyn. 

www.ckr.raszyn.pl
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\\\ MilanÓweK

W sobotę w Starym Kinie w 
Milanówku odbył się pierwszy 
koncert „Skarby Milanówka”, 
inaugurujący cykl spotkań.    

D woje animatorów kultury z Mila-
nówka – Iwona Dornarowicz, pe-

dagog i reżyser teatralny, oraz Dariusz 
Biernacki, śpiewak operowy i również 
pedagog – postanowili zorganizować 
raz w roku spotkania publiczności z 
utalentowaną młodzieżą – „Skarbami 
Milanówka”.

Koncert rozpoczęli podopieczni 
Dariusza Biernackiego – Patrycja Pru-
szyńska zaśpiewała piosenkę „Kaktus” 
z serialu „Druga szansa”, w oryginale 
śpiewaną przez Bovską, zaś Karina Fe-

dorec zaprezentowała się w utworze 
„Hallelujah” Leonarda Cohena.

W drugiej połowie obejrzeliśmy 
„Opowieści Podręcznej”, sztukę na 
motywach głośnej powieści Margaret 
Atwood. Jest to wstrząsający utwór o 
piekle kobiet, przedstawiający spo-
łeczeństwo Republiki Gilead, w któ-
rej obowiązuje prawo dopuszczające 
zmuszanie płodnych kobiet do rodzenia 
dzieci wysoko postawionym mężczy-
znom – tak zwane Podręczne, które zo-

stały sprowadzone do roli biologicznych 
inkubatorów.

Trudny temat, zwłaszcza do insce-
nizacji scenicznej, ale młode aktorki 
zagrały to naprawdę dobrze.

Na zakończenie wysłuchaliśmy 
jeszcze trojga wokalistów, podopiecz-
nych Dariusza Biernackiego. Wystąpili 
Łukasz Bladoszewski, Marta Blado-
szewska i Patrycja Pruszyńska.

Tekst i zdjęcie Marek Zdrzyłowski

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Niedawno pisaliśmy o otwarciu 
parku w Łąkach – dzielnicy 
Grodziska Mazowieckiego.  
W niedzielę uczestniczyliśmy 
w uroczystości otwarcia w tej 
dzielnicy nowej świetlicy.    

P oprzedzającą otwarcie świetlicy 
mszę świętą celebrował zaproszo-

ny z tej okazji kardynał Kazimierz Nycz, 
który dokonał też poświęcenia kaplicy.

Podczas otwarcia miał również 
miejsce miły jubileusz. Ludowy rzeź-
biarz i Honorowy Obywatel Grodziska 
Adam Szczepanik świętował 50-lecie 
swojej twórczości. Z tej okazji w świet-
licy zorganizowana została wystawa 
prac artysty. Świątki i kapliczki, postaci 
z życia społecznego i religijnego, a także 
ptaki – to tematy, po które najchętniej 

sięga mistrz dłuta z Łąk. Pan Adam po-
darował swoje prace dla kaplicy oraz 
księdzu kardynałowi.

Podczas uroczystości burmistrz 
Grzegorz Benedykciński podkreślił, że 
świetlica w Łąkach swoją atrakcyjną 
ofertą zajęć przyciąga tak dużą grupę 
młodzieży, że konieczne było wybudo-
wanie w tym miejscu nowego obiektu. 
Dodatkowym argumentem jest fakt, 
że świetlica skupia bardzo uzdolnioną 
młodzież, która tutaj właśnie znajduje 
profesjonalną opiekę.

Po przecięciu wstęgi i poświęceniu 
obiektu, wszyscy goście zaproszeni zo-
stali na występ artystyczny dzieci i mło-
dzieży oraz podziwiania prac Adama 
Szczepanika.

Na zakończenie oficjalnych uroczy-
stości była okazja zwiedzić świetlicę, 
spróbować smakołyków przygotowa-
nych przez rodziców i pysznego mali-
nowego tortu, po który trzeba było stać 
w kolejce. Ale było warto!

Tekst i zdjęcia Marek Zdrzyłowski

skarby 
Milanówka

Otwarcie świetlicy w Łąkach

Absolwentki Gimnazjum SMTE w spektaklu „Opowieści Podręcznej” 

Świetlica i plac zabaw przy niej to znakomita propozycja na spędzanie  
wolnego czasu dla mieszkańców w każdym wieku

\\\ RePeRTuaR 12.10-17.10
HOTEL TRANSYLWANIA 3 – familijny, USA, 97 min 
data 12.10 13.10 14.10 15.10 16.10 17.10
Godz.  14.00 12.00 12.00*  14.30 15.30*
  16.15* 14.15* 14.15  16.30 17.30
  18.30 16.30 16.30*  18.45* 19.30
  18.45 18.45
SERCE NIE SŁUGA – komedia, Polska, 90 min
data 12.10 13.10 14.10 15.10 16.10 17.10
Godz. 20.45 20.45 20.45 19.30 20.45 21.30
     21.30
* – wersja 3D. 

ul. Spółdzielcza 9, Grodzisk Mazowiecki, tel. 22 734 79 44

\\\ KinO CentRUM KUltURy gRODZisK MaZOwieCKi
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R E K L A M A

\\\ RasZyn

Mieszkańcy Gminy Raszyn 
będą mieli szansę poszerzyć 
kompetencje w zakresie 
korzystania z Internetu. 
Raszyński samorząd otrzymał 
na ten cel 150 tys. zł w ramach 
programu „J@ w Internecie”.  

M oże się wydawać, że korzystanie 
z sieci stało się niemal codzien-

nością. Z pewnością tak jest w przy-
padku ludzi młodych, jednak dla osób 
starszych Internet ma wiele tajemnic. 
Dlatego nie brakuje programów, które 
pomagają poszerzyć wiedzę w zakre-
sie korzystania z sieci. Program „J@ w 

Internecie” to pakiet szkoleń pozwala-
jących zdobyć kompetencje w zakresie 
obsługi Internetu oraz e-usług publicz-
nych, a także nowoczesnych narzędzi 
cyfrowych.

Dziś sprawne poruszanie się w sie-
ci jest niezwykle cenne. Coraz więcej 
spraw możemy załatwić w Internecie. 
Niezbędną wiedzę w tym zakresie będą 
mogli zyskać mieszkańcy gminy Raszyn, 
która uzyskała dofinansowania w ra-
mach Programu Operacyjnego Polska 
Cyfrowa na lata 2014-2020, Działanie 
3.1 „Działania szkoleniowe na rzecz roz-
woju kompetencji cyfrowych”. 

– Otrzymaliśmy 150 tys. zł na cele 
związane z poszerzaniem kompeten-
cji cyfrowych. Możemy w tym zakresie 
liczyć na Fundację Legalna Kultura, któ-
ra jest operatorem programu. Chcemy 
stworzyć mieszkańcom możliwość po-
szerzenia wiedzy oraz zyskania umiejęt-
ności na płaszczyźnie korzystania z sieci 
internetowej. W ramach szkoleń, które 
rozpoczną się w listopadzie mieszkańcy 
będą mogli uczestniczyć w zajęciach i 
zdobywać nowe kompetencje. Warto 
dodać, że program realizowany będzie 
w partnerstwie z Lokalną Grupą Dzia-
łania „Nadarzyn-Raszyn-Michałowice”. 
Dla naszych mieszkańców szkolenia są 
darmowe. Zachęcam do wzięcia w nich 
udziału – tłumaczy Michał Kucharski, 
Zastępca Wójta Gminy Raszyn.

Na programie skorzysta również 
Szkoła Podstawowa w Raszynie. – W 
ramach projektu placówka otrzyma 15 
komputerów przenośnych. Nowy sprzęt 
z pewnością przyda się również naszym 
uczniom – mówi Kucharski.

artur szpuda

\\\ PiastÓw

Władze Piastowa odliczają  
dni do zakończenia prac 
na terenie budowy domów 
komunalnych przy ulicy 
Sułkowskiego. Finał zbliża 
się wielkimi krokami, choć 
inwestycja miała być gotowa 
kilka miesięcy wcześniej. 

Z deficytem mieszkań komunalnych 
zmaga się wiele samorządów. 

Piastów stworzył Wieloletni Program 
Gospodarowania Mieszkaniowym Za-
sobem Gminy, w którym podkreślano 
konieczność wybudowania nowych 
lokali. To był pierwszy ważny krok 
na drodze do podjęcia inwestycji. W 
2016 r. piastowski magistrat miał już 
odpowiednie pozwolenia i projekt. In-
westycja nie wystartowała, bo trzeba 

było czekać na zakończenie prac zwią-
zanych z odwodnieniem północnej czę-
ści miasta. Działka przeznaczona pod 
domy komunalne stała się bazą tech-
nologiczną dla wykonawcy tychże prac. 
W czwartym kwartale miasto ogłosiło 
w końcu przetarg na budowę domów 
komunalnych, ale dwa postępowania 
trzeba było unieważnić z powodu zbyt 
wysokich cen. Dopiero w lutym 2017 
r. udało się znaleźć wykonawcę. Cena 
wyniosła blisko 7,7 mln zł.

Przy ul. Sułkowskiego rozpoczęły 
się prace budowlane. Planowano, że ro-

boty zakończą się do 29 czerwca br., ale 
termin nie został dotrzymany. W lipcu w 
budynkach montowano stolarkę okien-
ną i drzwiową, zaś wewnątrz kładziono 
posadzki i wykańczano ściany. Obecnie 
trwają prace związane z wykończe-
niem mieszkań, których będzie łącznie 
37. Ponadto, prowadzone są działania 
związane z zagospodarowaniem terenu, 
czyli przygotowanie parkingów, chodni-
ków oraz budowa i wyposażenie placu 
zabaw.

artur szpuda

Cyfrowe 
szkolenia 

Zakończenie 
coraz bliżej

Szkolenia mają zwiększyć cyfrowe 
kompetencje mieszkańców

Uroczyste otwarcie kompleksu w Ładach

Prace są na finiszu
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\\\ RasZyn

4 października 2018 r. 
zapisał się w historii Szkoły 
Podstawowej w Ładach.  
Tego dnia nastąpiło  
uroczyste otwarcie 
rozbudowanego kompleksu 
szkolno-oświatowego.  

D la gminy Raszyn rozbudowa szko-
ły w Ładach to największa w histo-

rii raszyńskiego samorządu inwestycja. 
Kosztowała 30 mln zł. Jednak zapew-
nienie właściwych warunków do nauki 
to jedno z kluczowych zadań gminy. To 
również inwestycja długo wyczekiwa-
na przez uczniów, nauczycieli i lokalną 
społeczność. 

Od września uczniowie z Ład mają 
nowoczesne warunki lokalowe i prze-
strzeń, której wcześniej brakowało. Do 
dyspozycji dzieci oddano 17 sal lekcyj-
nych, pracownie komputerowe, świet-
lice oraz bibliotekę. Wybudowano aulę 
widowiskową oraz halę gimnastyczna 
licząca blisko 1000 m2. Obok powstało 
4-oddziałowe przedszkole. Powierzch-
nia szkoły wynosi blisko 7,9 tys. m2.

Wraz z początkiem września ucz-
niowie zasiedli w ławkach, a uroczyste 

otwarcie nowej części szkoły odbyło się 
4 października. Obiekt poświęcił biskup 
Rafał Markowski. W uroczystości wzię-
li udział również wiceminister sportu 
Jarosław Stawiarski oraz wojewoda 
mazowiecki Zdzisław Sipiera. Odczyta-
ny został także list wicepremier Beaty 
Szydło. Wstęga została przecięta. – To 
wyjątkowy dzień dla gminy Raszyn i 
całej społeczności szkolnej w Ładach. 
Cieszymy się, że uczniowie i nauczyciele 
zyskali komfortowe warunki do pracy 
i nauki. Rozbudowana szkoła to efekt 
ciężkiej pracy wielu osób. Wierzę, że 
szkoła w Ładach przez lata będzie dumą 
naszej gminy – mówi Andrzej Zaręba, 
Wójt Gminy Raszyn.

O tym, jak wygląda wewnątrz szkoła 
w Ładach, mieszkańcy mogli  przekonać 
się podczas dnia otwartego, który odbył 
się 6 października. Zainteresowani mo-
gli zobaczyć każdy kąt w rozbudowanej 
szkole. Ponadto, przygotowano boga-
ty program, w którym nie brakowało 
atrakcji. Na dzieciach duże wrażenie ro-
biły eksperymenty wykonywane przez 
specjalistów z Centrum Nauki Kopernik. 
Ciekawym doświadczeniem dla wielu 
osób był również symulator lotów.

artur szpuda

wstęga została przecięta

\\\ RasZyn

\\\ odTwoRZYli KRwawY bóJ
30 września w Budach Zosinych odbyły się uroczystości 74. rocznicy bitwy pod 
Jaktorowem. Była to jedna z największych potyczek partyzanckich po zachodniej 
stronie Wisły – życie straciło wówczas blisko 200 żołnierzy, 120 zostało rannych, a 
150 trafiło do niewoli. 
Uroczystości rocznicowe rozpoczęły się od mszy polowej na cmentarzu AK w Bu-
dach Zosinych. Po nabożeństwie, przemówieniach i złożeniu wieńców mieszkańcy 
mogli wziąć udział w pikniku wojskowym. Największą atrakcją była rekonstrukcja 
fragmentu bitwy, przygotowana przez rekonstruktorów z 31. Pułku Strzelców 
Kaniowskich z Mszczonowa i harcerzy hufca ZHP im. Grupy Kampinos AK w Jakto-
rowie. Oprócz tego przygotowano atrakcje dla dzieci, a głodni mogli liczyć na miskę 
tradycyjnej wojskowej grochówki.  

\\\ JaKtORÓw
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\\\ MilanÓweK

W niedzielę obok przychodni 
lekarskiej przy ul. Piasta, 
mieszkańcy Milanówka wzięli 
udział w odsłonięciu tablicy 
upamiętniającej działalność 
zmarłej w 2016 r. dr Heleny 
Krajewskiej.    

U roczystość poprzedziła msza św. 
w intencji lekarki w kościele św. 

Jadwigi Śląskiej w Milanówku, podczas 
której przypomniana została sylwetka 
lekarki, jej zasługi dla społeczeństwa 
Milanówka, a także działalność spo-
łeczna.

Po mszy uczestnicy uroczystości 
przeszli pod tablicę, gdzie burmistrz 
Wiesława Kwiatkowska podziękowała 
za inicjatywę Społecznemu Komitetowi 
Upamiętnienia Pani dr Heleny Krajew-
skiej. Po krótkim przemówieniu tablica 
została odsłonięta, po czym złożono 
wieńce i wiązanki.

„Pamięci Pani dr Heleny Krajew-
skiej z Junoszyc (1920-2016), Pełnej 
poświęcenia lekarce wielu pokoleń 
milanowian, działaczce społecznej, pa-
triotce, Honorowej Obywatelce Miasta 
Milanówka – Mieszkańcy” – głosi napis 
wyryty na tablicy.

Przypomnijmy sylwetkę tej znako-
mitej postaci.

Helena Krajewska (23.05.1920–
13.01.2016) była lekarką, społecznicz-
ką i patriotką. Ciężko doświadczona 

w czasie wojny i okupacji, przeżyła 
Pawiak, Powstanie Warszawskie, prze-
szła z rodziną przez obóz w Pruszkowie. 
W 1951 r. dostała nakaz pracy w Rypi-
nie (obecne województwo kujawsko- 
-pomorskie), gdzie pracowała w szpita-
lach, przychodni zdrowia i pogotowiu. 
Jak sama wspomina, była to bardzo cięż-
ka praca, gdyż w szpitalu liczącym kilka 
oddziałów pracowało jedynie czterech 
lekarzy. Później działała w pruszkow-
skich Tworkach i podwarszawskim 
Ursusie, gdzie prowadziła oddział an-
tyalkoholowy, w którym pełniła rolę mi-
sjonarza i lekarza jednocześnie. W 1969 
r. objęła kierownictwo w milanowskiej 
przychodni zdrowia, niosąc pomoc 
chorym do 1984 r. Pełniła również 
dwa razy w tygodniu dyżury w Szkole 
Podstawowej nr 3 oraz Liceum Ogólno-
kształcącym przy ul. Piasta, za które nie 
pobierała wynagrodzenia.

Przez długie lata, oddawała się pra-
cy społecznej w poradni przeciwalkoho-
lowej w Grodzisku Mazowieckim. Tam, 
jako osoba bardzo lubiana, zaskarbiła 

sobie zaufanie i szacunek ludzi dotknię-
tych tą chorobą. Była ich prawdziwym  
przyjacielem, który pomaga i otacza 
troską. Walczyła o wybudowanie no-
wej przychodni zdrowia w Milanówku, 
która służy do dziś.

Starała się upamiętnić Wielkich 
Polaków, w tym rotmistrza Witolda 
Pileckiego oraz pisarza i podróżnika 
Ferdynanda Antoniego Ossendowskie-
go, którego grób na miejscowym cmen-
tarzu został odrestaurowany dzięki jej 
działaniom. W 2010 r. na jej prośbę, 
społeczność Milanówka uhonorowała 
pułkownika Ryszarda Kuklińskiego.

27 maja 2010 r. podczas Uroczystej 
Sesji Rady Miasta Milanówka został na-
dany jej tytuł Honorowego Obywatela 
Miasta Milanówka. 

Helena Krajewska była nie tylko 
pełną poświęcenia lekarką, która przez 
wiele lat całym sercem oddawała się 
pracy zawodowej, ale przede wszystkim 
wielką społeczniczką, patriotką i czło-
wiekiem honoru.

Tekst i zdjęcie Marek Zdrzyłowski

Pamięci 
dr Krajewskiej

Pod odsłoniętą tablicą wdzięczni milanowianie złożyli wieńce i wiązanki

\\\ PRUSZKÓW

Miejscy radni uhonorowali 
troje zasłużonych mieszkańców 
Pruszkowa. Tytuł Honorowego 
Obywatela Miasta Pruszkowa 
wręczono wyróżnionym 
podczas uroczystej sesji.    

D ecyzję w sprawie przyznania ho-
norowego obywatelstwa trojgu 

pruszkowian radni podjęli podczas sesji 
27 września. Wręczenie dyplomów wy-

różnionym odbyło się podczas uroczy-
stej sesji Rady Miasta z okazji 100-lecia 
odzyskania niepodległości, która od-
była się w czwartek 4 października w 
sali widowiskowej Centrum Kultury i 
Sportu w Pruszkowie. 

Irena Horban to wychowanka Li-
ceum im. Tomasza Zana. Przez wie-
le lat pracowała jako pedagog, silnie 
związana z harcerstwem, Pruszkow-
skim Towarzystwem Muzycznym oraz 
Pruszkowskim Towarzystwem Kultu-
ralno-Naukowym, redaktor „Przeglądu 

Pruszkowskiego”. Działaczka opozycyj-
nej „Solidarności”. 

– Jestem bardzo wzruszona, po-
dejrzewam, że koledzy także. Całe ży-
cie tu spędziłam, całe życie poświęci-
łam Pruszkowowi – mówiła drżącym 
głosem Irena Horban. – Jesteśmy tym 
bardziej zaszczyceni, że Honorowych 
Obywateli Miasta Pruszkowa jest tylko 
pięcioro – podkreśliła w imieniu całej 
trójki.

Tadeusz Hubert Jakubowski, po-
dobnie jak pozostała dwójka, jest rodo-
witym pruszkowianinem. Absolwent 
LO Zana, został architektem, działał w 
harcerstwie i opozycji komunistycz-
nej. Jest autorem kilku książek, w tym 
wspomnień, w których barwnie opisuje 
swoje rodzinne miasto. 

Najstarszy w tym gronie, Zdzisław 
Zaborski, edukację na poziomie śred-
nim kończył na tajnych kompletach 
podczas drugiej wojny światowej. Był 
żołnierzem AK, uczestnikiem Powsta-
nia Warszawskiego. Po wojnie podjął 
studia na krakowskiej AGH, a następnie 
Politechnice Warszawskiej, pracował 
wiele lat w przemyśle. Od lat 80. ubie-
głego wieku zajmował się promowa-
niem historii i podejmował starania o 
utworzenie muzeum pamięci obozu 
przejściowego Durchgangslager 121 
(Dulag 121).

Wszyscy obecni odśpiewali wyróż-
nionym „Sto lat”, dodając „sto lat to za 
mało, jeszcze dwieście, by się zdało”.

Tekst i zdjęcie Joanna Ferlian

Duma miasta

Duma i wzruszenie towarzyszyły wyróżnionej trójce pruszkowian

O g Ł O s z e n i e
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DaM PRaCĘ 

Zatrudnię magazyniera nocna zmiana 
20-4, praca w warunkach chłodniczych, 
Piaseczno ul. Techniczna 2 hala J.  
Wynagrodzenie 2800 zł na rękę.  
Kontakt 515-090-488 w godzinach 8-12

pomoc kucharza, panią na zmywak.  
Konstancin, Piaseczno. Tel-515 308 886 

Pomocników/ fachowców  
do ociepleń domów jednorodzinnych,  
tel. 785 199 183 

Kierowców kat. B na kurierów,  
stały rejon, tel. 509 096 062 

Pracownik magazynu, godz.8-16,  
wynagrodzenie brutto 3000 pln, Łubna, 
Łubińska 3C, kontakt 695396339

Mechanika/elektromechanika  
i blacharza samochodowego.  

Umowa o pracę, dobre zarobki  
tel. 519 376 670

Firma - do sprzątania biur od godziny 16. 
Praca 5 dni/tyg Piaseczno 726 690 968

Pilne! Elektryk, pomocnik,  
tel. 503 031 091  

Pracownika do pracy fizycznej w skupie 
złomu w Baniosze tel. 514 310 146

Firma sprzątająca zatrudni Panie 18pln/h 
517235037

Tapicera oraz szlifierza, Pruszków,  
tel. 601 266 669

Pani do gotowania. Tel-607 034 382 

Praca dla kierowcy aut dostawczych  
8 epal kat. B. Jazda po Warszawie.  
tel-535 170 170

Krawcową z doświadczeniem,  
Konstancin-Jeziorna, tel. 605 081 740

Sprzątanie w szkole 1/4 etatu Piaseczno 
227568337

Obsługa klienta Orlen Puławska 554  
tel. 695355287

Pracownik na stacji paliw w Tarczynie 
605276594

Zatrudnię magazyniera 5-13 praca  
w warunkach chłodniczych, Piaseczno 
ul. Techniczna 2 hala J. Wynagrodzenie 
2600 zł na rękę. Kontakt 515-090-488  
w godzinach 8-12

BABIK SKP praca na myjni  
automatycznej. Nie wymagane  
doświadczenie ale zaangażowanie  
oraz umiejętność obsługi klienta.  
Sękocin Nowy lub Wilanów.  
Tel 662021324 

Pilnie zatrudnię Opiekunkę/Pomoc  
nauczyciela do żłobka/przedszkola  
w Łazach koło Magdalenki 504-022-284, 
506-12-52-82  
CV przedszkolefantazja@interia.pl

Opiekunka Seniorów w Niemczech. Kurs 
niemieckiego w Warszawie bez kosztów 
od 23.10. Po kursie gwarantowane  
oferty pracy. zadzwoń - tel. 506 289 039, 
501 356 229, Promedica24 

Manicurzystka do Salonu  
w Konstancinie tel. 606 817 356

Ekspedientki, sklepy „Groszek”:  
bobrowiec, ustanów, gołków,  
tel. 502 059 008

Zatrudnię ekspedientkę w sklepie spożyw- 
czym w Konstancinie, te. 602 122 313

Poszukuję pracownika do montażu 
schodów, drzwi, podłóg, prawo jazdy B, 
umowa o pracę, Piaseczno,  
tel. 504 198 844, 22 737 23 32

Firma sprzątająca poszukuje Pani  
do sprzątania biura. Pełny etat, umowa  
o pracę, w godz. 15 - 22.   
Wynagrodzenie 2000 zł miesięcznie  
na rękę. Praca w Solcu k. Szymanowa. 
Zadzwoń na nr 501 631 374

Kasjerów dO sKLepu „ŻabKa”  
W PIASECZNIE, ETAT + PREMIA,  

OD ZARAZ, tel. 505 493 018 

Zatrudnię kierowcę kat. C i C+E oraz koor-
dynatora do firmy transportowej, praca 
Warszawa Janki, tel. 530 477 796 

Zatrudnię pracowników do masarni  
i do przyuczenia, tel. 606 259 458

sZUKaM PRaCy 

Szukam pracy jako pomoc domowa, 
sprzątanie domów, po remoncie  
tel. 536 471 779

UsŁUgi 

Wycena nieruchomości, rzeczoznawca 
majątkowy Jakub Lewandowski  

tel. 608 125 241 

sala weselna biały dworek  
w prażmowie posiada jeszcze wolne 
terminy - rozsądna cena tel 722 202 966 
irmina.zs@wp.pl

Domy jednorodzinne, projekty  
typowe, pozwolenie na budowę  
kompleksowo - www.adaptujdom.com,  
biuro@adaptujdom.com.  
Tel: 608 832 789

Grabienie liści, dmuchanie systemów 
nawadniania, okrywanie roślin, opryski, 
tel. 536 406 188

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel-502 093 588, 22 756 57 63 

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

Kominki- montaż, serwis, rozbudowa, 
lifting. 730 398 169

Przeprowadzki, koszenie, uprzątanie  
posesji. 505 591 721

Kompleksowe remonty mieszkań,  
tel. 608 077 024

Pranie-Czyszczenie dywanów, tapicerki 
meblowej i samochodowej 508 65 20 30

Wycinki drzew z podnośnika koszowego 
tel. 518 745 782

Wycinki drzew wszystkimi metodami  
tel. 509 518 836

Sprzątanie i opieka nad grobami.  
Tel. 501 243 856 

Malowanie 602 688 403 

Oczyszczanie działek, ogrodnicze  
519 874 891

Tłumaczenia tel. 227116426 607685074  

TYNKI TRADYCYJNE, GIPSOWE  
604 415 352

WYCINKA DRZEW TEL 518 745 782

Okna, sprzedaż, montaż - ceny  
producenta. Tel-603 310 223  

Tynki wewnętrzne tel 533-125-444

Glazura, gres, spieki 601 21 94 82

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352

Studnie tel: 601 231 836

Anteny, serwis, montaż, gwarancja,  
tel 537 777 181

sprzedaż i montaż okien i drzwi wew. 
i zew. rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223  

Hydrauliczne, gazowe, uprawnienia,  
tel. 501 299 360 

Docieplanie budynków szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214 

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana 
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480 

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581 

Naprawa pralek, tel. 602 322 951 

Dachy pokrycia, naprawy, tel. 502 473 605

Dachy papą termozgrzewalną,  
tel. 502 473 605

Cyklinowanie, tel. 787 726 963

KUPiĘ 

Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
tel. 504 017 418

SPRZEDAM 

Miód z własnej pasieki tel: 501 51 66 52

Elegancki stół rozkładany z 6-12 os.  
+ 6 krzeseł 670zł tel. 660 050 533.  
Zdjęcia po kontakcie.

aUtO-MOtO KUPiĘ

ODKUPIMY Twoje auto szybko i uczciwie. 
Tel-513 323 123

Skup aut najwyższe ceny 503 901 642

Skup Aut, wszystkie marki. Gotówka 
od ręki. tel. 510 210 692

Skup aut i motocykli, tel. 515 961 813

Auto skup, tel. 516 799 009

Skup aut 2002-2018r. 505 530 300 

aUtO-MOtO sPRZeDaM

SPRZEDAM PILNIE PRZYCZEPĘ KEMP. 
HOBBY 610, TEL.504212754  

nieRUCHOMOŚCi wynaJeM

MELDUNEK, PESEL, UMOWA - OK!  
224 999 888

Para (300+/os) 1-os (480+) 577 88 69 88 

nieRUCHOMOŚCi sPRZeDaM 

działka budowlana w pruszkowie  
- 585m przy ul. Żbikowskiej/przy potoku 
(180.000,00 zł) o atrakcyjnym kształcie 
(prostokąt 29,5m x 20m) i lokalizacji.  

cicha okolica, zabudowy jednorodzinne  
i tereny zielone w bliskości zjazdu  

z autostrady a2 do warszawy. istnieje 
możliwość sprzedaży razem z działkami 
sąsiadującymi (łącznie aż do 2.340m). 

Telefon: 0 601 532 534

Sprzedam 2-pokojowe mieszkanie  
w Górze Kalwarii 504 012 094

Działka budowlana 1000m2, Konary.  
tel-603 858 947

Działka 2000m2 Zalesie Dolne  
tel. 603 858 865

Nieruchomości powiat piaseczyński 
www.luksus.com.pl 22 7502023

NAUKA 

Matematyka tel. 664 438 144

pomoc w przezwyciężaniu trudności  
w uczeniu się (koncentracja uwagi, tech-
niki szkolne, pamięć itp.). pomoc w odra-
bianiu lekcji. dyplomowany terapeuta.  
z dojazdem do domu państwa dziecka - pia- 
seczno i okolice. Zapraszam do kontaktu 
509685111

ZDROWIE 

Leczenie pijawkami Runów  
ul. Solidarności 49 tel. 516 172 275

ZwieRZĘta 

5 miesięczne szczenię do oddania  
w dobre ręce. Bardzo posłuszny i ułożony. 
Góra Kalwaria. Tel-508 829 030

FINANSE 

Szybka pożyczka bez BIK i zbędnych  
formalności. Dzwoń 690-016-555

Antykomornik.690-016-555 

OGŁOSZENIA

WWW.PRZEGLADREGIONALNY.PL PRZEGLAD REGIONALNY
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\\\ PRUSZKÓW

Nie tak wyobrażali sobie 
start sezonu I ligi koszykarze 
Elektrobud-Investment 
ZB Pruszków. Podopieczni 
Andrzeja Kierlewicza przegrali 
pierwsze dwa spotkania. 

W 1. kolejce Elektrobud udał się do 
Leszna, gdzie zmierzył się z Ja-

malex Polonią 1912. Pierwsze skrzypce 
w ekipie z Pruszkowa grał Karol Kamiń-
ski, który zdobył 22 punkty. Rzucający 
trafił aż 80% rzutów za trzy punkty. 
Dobra postawa Kamińskiego to jednak 
zbyt mało, aby Elektrobud mógł poko-
nać Jamalex Polonię. W trzeciej kwar-
cie przez chwilę mogło się wydawać, 
że goście zmierzają w dobrą stronę – 
prowadzili 46:45. Gospodarze nie dali 
za wygraną i przed ostatnią odsłoną 
mieli o jeden punkt więcej. W czwartej 
kwarcie Elektrobud był cały czas blisko 
rywala, ale kolejne błędy sprawiły, że 

Polonia odskoczyła 57:66. Mimo am-
bitnej postawy, rywali nie udało się do-
gonić. Elektrobud przegrał na otwarcie 
sezonu 63:70.

Kolejne starcie, tym razem na 
własnym terenie, pruszkowski zespół 
rozegrał z FutureNet Śląskiem Wrocław. 
Przed rozpoczęciem spotkania miała 
miejsce miła uroczystość. Marek Zapa-

łowski odebrał statuetkę z okazji popro-
wadzenia 100 meczów w roli pierwsze-
go szkoleniowca. Były trener pracował 
w ekipie z Pruszkowa od 2015 r. W 
ostatnim sezonie Zapałowski doprowa-

dził Elektrobud do ćwierćfinału I ligi. Na 
tym przyjemności się skończyły. Future-
Net Śląsk zaczął zdecydowanie i zadał 
mocny cios gospodarzom. Elektrobud 
przegrywał 0:14, a pierwszy punkt do-
piero po ponad pięciu minutach zdobył 
Kamiński. Pierwsza kwarta zakończyła 
się wynikiem 8:22. W drugiej odsłonie 
Elektrobud wyglądał lepiej, choć wroc-
ławianie mieli bezpieczną przewagę. 
Gospodarze odrobili cztery punkty i 
na półmetku przegrywali 28:38. W 
kolejnych minutach zbyt wiele się nie 
zmieniło. FutueNet Śląsk powiększał 

przewagę. Goście kontrolowali przebieg 
gry i pewnie wygrali 81:56.

W starciu z drużyną z Wrocławia, 
Elektrobud trafił zaledwie 10 z 33 rzu-
tów za dwa punkty. Goście mieli ponad 
50% skuteczności i to jest główna przy-
czyna drugiej porażki pruszkowskiej 
ekipy w sezonie. Wszyscy liczą na prze-
łamanie. Być może w 3. kolejce 13 paź-
dziernika, kiedy Elektrobud uda się do 
Tychów na mecz z GKS.

artur szpuda

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Przed zawodnikami Dartom 
Bogorii Grodzisk Mazowiecki 
kolejne wyzwanie: starcie  
w Lidze Mistrzów z niemieckim  
FC Saarbrucken.  

B ogoria rozpoczęła sezon z impe-
tem. W LOTTO Superlidze wygra-

ła wszystkie trzy spotkania i zajmuje 
pozycję wicelidera, ustępując tylko KS 
DEKORGLASS Działdowo, który roze-
grał cztery mecze. W ostatnim starciu 
grodziska ekipa gładko uporała się z 
Olimpią-Unią Grudziądz 3:0.

Równie dobrze podopieczni Toma-
sza Redzimskiego rozpoczęli zmagania 
w Lidze Mistrzów. W 1. kolejce udali się 

do Danii, gdzie zmierzyli się z Roskilde 
Bordetennis BTK61. Bogoria wygrała 
3:0. Jedynie Pavel Sirucek stoczył pię-
ciosetowy bój. Czech przegrywał 1:2, 
jednak odwrócił losy spotkania i poko-
nał 3:2 Yujię Zhai. Znakomicie spisał się 
Masaki Yoshida, który wygrał z Michae-
lem Maze 3:0 (11:8, 11:4, 11:4). Kropkę 
nad „i” postawił Panagiotis Gionis.

12 października do Grodziska przy-
jedzie FC Saarbrucken. W 1. kolejce nie-
miecka ekipa pokonała Vaillante Sports 
Angeres TT 3:0. Zatem stawką starcia 
w Grodzisku będzie przewodzenie w 
grupie C. Szykują się wielkie sportowe 
emocje. 

Mecz odbędzie się 12 października 
o 18.30 w hali przy ul. Westfala.

artur szpuda

\\\ PRUSZKÓW

Znicz Pruszków pojechał  
do Katowic i wykonał zadanie. 
Zespół Andrzeja Prawdy 
pokonał Rozwój 3:1.  

P o dwóch remisach, przyszedł czas 
na wygraną. Postawa Znicza w 

ostatnich kolejkach jest zadowalająca. 
Piłkarze z Pruszkowa nie przegrywają, 
ostatni raz zanotowali porażkę jeszcze 
w wakacje, w Radomiu – aż 0:4. Pięć 
kolejnych spotkań dało Zniczowi dzie-
więć punktów. W starciu z Rozwojem, 
piłkarze Andrzeja Prawdy poprawili ten 
dorobek.

Spotkanie w Katowicach od począt-
ku układało się po myśli przyjezdnych. 
W 7. minucie w sytuacji sam na sam z 

Bartoszem Solińskim znalazł się Da-
riusz Zjawiński, który skierował piłkę 
do bramki. Napastnik Znicza siał po-
płoch w szeregach obrony gospodarzy. 
W 33. minucie Zjawiński ponownie wpi-
sał się na listę strzelców. Wrzucał Patryk 
Kubicki, a napastnik podwyższył na 2:0. 

Rozwój rozpoczął drugą połowę z 
dwoma nowymi zawodnikami na pla-
cu gry. Piłkarze ruszyli, a po czterech 
minutach Mateusz Długołęcki tonął w 
objęciach kolegów. Było 3:0 i w zasadzie 
po meczu. Chwilę później bramkę zdo-
byli gospodarze. Rozwój jeszcze wierzył 
i walczył, ale Znicz groźnie kontratako-
wał. Do końca bramki już nie padły. 
Znicz zanotował piątek zwycięstwo w 
sezonie i z dorobkiem 20 punktów pla-
suje się na 6. miejscu w tabeli II ligi.

artur szpuda

\\\ PODKOwa leŚna

Szermiercze zmagania 
w Samorządowej Szkole 
Podstawowej w Podkowie 
Leśnej. W II edycji turnieju 
Podkowiańska Szabla  
wzięło udział 106 zawodników 
w kategoriach dzieci  
i młodzików.  

N ajmłodsi z wielką pasją i profesjo-
nalizmem podchodzą do sportu. 

Chętnie startują w zawodach, a odnie-
sione sukcesy są wykładnią ich postę-

pów. Tak też było w Podkowie, gdzie 
spotkali się młodzi szermierze z pol-
skich klubów. W zawodach wzięli udział 
również zawodnicy z Białorusi. 

Oprócz walki o medale, uczestnicy 
mogli podziwiać pokaz szermierki hi-

storycznej. Organizator, Grodziski Klub 
Szermierczy, przygotował również stre-
fę szermierki rodzinnej oraz bufet.

Klub z Grodziska miał w turnieju 
powody do radości – udało się zdobyć 
dwa brązowe medale. Wśród dziew-
cząt w kategorii dzieci na najniższym 
stopniu podium stanęła Emilie Leduc, 
wśród chłopców trzeci był Franciszek 
Kossut. Niewiele do podium zabrakło 
Oskarowi Zantonowiczowi. Zawodnik 
Grodziskiego Klubu Szermierczego zajął 
piąte miejsce.

artur szpuda

Elektrobud czeka na zwycięstwo

Czas na Ligę Mistrzów

Pewna wygrana

Podkowiańska szabla

Elektrobud przegrał u siebie z FutureNet Śląsk

Znicz zanotował piąte zwycięstwo w sezonie

Czy Bogoria ponownie będzie triumfowała?

Zawodnicy gotowi do rywalizacji

Na najlepszych czekały nagrody

Marek Zapałowski z pamiątkową 
statuetką 
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Przed spotkaniem 
z FutureNet Śląsk, 

pamiątkową statuetkę 
odebrał były trener 

pruszkowskiej ekipy 
Marek Zapałowski


